
Výroční zprava o činnosti ZO ČZS Kyjov za rok 2013. 

Vážení přátelé. 

Než se dostanu k tomu, abych vás seznámil s činností naší základní organizace 

za rok 2013 a částečně i za rok 2014, rád bych vás informoval o dvou věcech. 

Tou první je to, že ve většině organizacích ČZS jsou výroční členské schůze 

schůzemi volebními. Jistě si vzpomenete, že našemu výboru základní 

organizace jste dali své hlasy v loňském roce a protože se jedná o pětileté 

volební období, bylo by asi zbytečné letos dělat kompletní volby znovu. 

Vyřešíme to v průběhu dnešní VČS, kdy hlasováním potvrdíte výbor zvolený 

v loňském roce. To provede Ing. Zajíc během dnešního programu. Druhou 

záležitostí, o které bych se rád zmínil, je zvýšení nájmu ze zahrádek. Informace 

proběhla i v médiích a většině z vás jsou důvody známé, tak jenom velice 

stručně. Ze zákona došlo ke změně a od letošního roku platí daň z pozemku 

majitel. Dříve ji platila naše organizace a nájemné vybírala od vás. S majiteli 

jsme měli uzavřené smlouvy a nájemné jim propláceli. Digitalizací, která byla 

provedena v roce 2012, se v některých případech posunuly také hranice 

pozemků. Majitelé chtějí nájemné z celého pozemku, dříve se nezapočítávaly 

do nájmu cesty, remízky či neobdělávané části pozemků. Výše nájemného se 

může pohybovat od 1 až po 5 Kč. Několik let zpětně jsme na nájemné, jako 

organizace, dopláceli. V loňském roce to byla částka okolo 30 tisíc korun. Jako 

správní hospodáři to tak nemůžeme nechat a proto došlo k navýšení 

nájemného. Nájemné se vypočítává podle koeficientu dané lokality. Ten se 

v průběhu let mohl navyšovat, ale my jsme ho neměnili. Také bych mohl 

hovořit o opuštěných zahrádkách, kdy se nájemce přestal o zahrádku starat a 

také přestal platit nájemné. V některých případech péči o pozemek převzal 

třeba soused, ale zahrádku si oficiálně nepřihlásil a také neplatí. Ale rád bych 

upozornil na to, že tyto pozemky nejsou předmětem zvýšení nájemného. To se 

snažíme řešit jiným způsobem, například pronájmem jinému zájemci. Může ale 

dojít k situaci, kdy například v kolonii, kde je 20 zahrádek a z toho je 5 

neobdělávaných, tedy 5 neplatičů. Z 15-ti zbývajících nemá nikdo o další 

zahrádku zájem a nám se nepodaří volné zahrádky obsadit. Majitel však chce 

pronájmy ze všech 20-ti zahrádek. Nám pak zůstávají dvě možnosti. Doplácet za 

neobdělané pozemky nebo s majitelem ukončit smlouvu. Ten by pak musel 

uzavřít smlouvy s jednotlivými nájemci o pronájmu, nebo pozemky prodat, ale 



to jsou věci, které už potom nemůžeme ovlivnit. Nezbývá než věřit, že 

zahrádkářů nebude ubývat a že zájem o sebe zásobení vlastními výpěstky bude 

narůstat. Dnešní ceny, zejména ovoce, brambor, česneku, atd. tomu vcelku 

nahrávají. Při této příležitosti má výbor jeden návrh, který by komunikaci mezi 

jednotlivými nájemci a výborem ZO mohl usnadnit. Měl by to být návrat 

k samosprávám osad nebo kolonií. Předsedové těchto samospráv by 

informovali výbor o dění v jejich osadě o případných požadavcích či 

problémech. Zvažte tento návrh, jeho realizaci necháme na vaší aktivitě, 

v případě zájmu, jsme ochotní pomoci. 

Ale nyní už k uskutečněným akcím v roce 2013 a 2014. Před týdnem, v sobotu 

22. března se v těchto prostorách uskutečnil již 51. Josefský košt. Týden 

předtím proběhla degustace. Na samotnou výstavu přišlo přibližně 500 

návštěvníků, kteří měli možnost ochutnat více jak 500 vzorků. Celá akce 

vyžadovala nemalé úsilí členů Vinařského spolku a lze ji hodnotit velmi kladně. 

Ještě v roce 2014 jsme zorganizovali jednu stěžejní akci a tou je tradiční 

zahrádkářský ples. Výborná úroveň, dobře zvolená kapela, tombola, ve které 

vyhrává každý kdo si koupí los. To by mohlo být stručné zhodnocení této, 

organizačně náročné akce. Tady se sluší poděkovat všem členům výboru 

základní organizace, kteří tuto akci zajišťují. Velká spokojenost, až na tradičně 

menší návštěvu, ale to je až na několik prestižních plesů v dnešní době celkem 

obvyklé. 

Výstava ovoce, zeleniny a květin se v roce 2013 neuskutečnila. Bylo to tím, že 

Dům kultury v Kyjově procházel poměrně velkou rekonstrukcí a právě v měsíci 

září nebylo možné jeho využití. V letošním roce se výstava uskuteční a měla by 

být třetí víkend v měsíci září. Chtěl bych vás požádat o spolupráci dodáním 

výpěstků z vašich zahrádek. Více se dozvíte na našich informačních nástěnkách. 

Chceme uskutečnit několik změn, které by mohli naši výstavu více propagovat 

především mezi mládeží. Může to být například vyhlášení výtvarné soutěže na 

místních školách. Vyhlásíme nějaké téma – například namaluj oblíbené ovoce 

nebo zeleniny, vyhodnotíme nejlepší výtvarný projev, vítěze odměníme a 

vystavením výtvarných prací při konání výstavy zvýší zájem o prohlídku výstavy 

a může motivovat děti o tom, jak trávit volný čas. 

Loňský rok byl mimořádně příznivý pro velkou úrodu ovoce, které se dá 

moštovat nebo destilovat. O moštování jablek byl mimořádný zájem a 



zpracovali jsme více jak 30 tun ovoce, což znamená téměř 14 tisíc litrů moštu. 

Destilační kolonou proteklo 8.650 litrů absolutního alkoholu, což znamená, že 

bylo zpracováno 18 tisíc tun ovoce. Jenom v pálenici se to projevilo rekordní 

tržbou přibližně 2 a čtvrt milionu korun. Bohužel větší část této sumy je 

odevzdána státu ve formě daně z lihu a daně z přidané hodnoty. Ale i tak jsme 

spokojeni, protože jsme získali finanční prostředky na naši další činnost. 

Tou jsou například zájezdy a to odborné nebo rekreační. Byli jsme 3x 

v Olomouci na Floře, tradičně byl uskutečněn zájezd na výstavu květin do 

Rakouského Tullnu spojenou s návštěvou zahradnictví Praskač. Byli jsme na 

zemědělské výstavě v Nitře. V některých případech byl zájem tak veliký, že jsme 

museli vypravit 2 autobusy. Odborné zájezdy měli i členové vinařského spolku. 

Navštívili Salon vín ve Valticích a také některá vinařství v okolí. Rekreační 

zájezdy byli již tradičně za teplou termální vodou a do divadla. V letošním roce 

plánujeme 2 zájezdy do Velkého Mederu a to v termínu 31. 5. a 25. 10. Do 

divadla Bolka Polívky se pojede 11. května. Odborné zájezdy letos rozšíříme o 

Floriu Kroměříž a to v měsíci květnu. Ještě předtím a to 24. 4. Pojedeme na 

Jarní Floru do Olomouce. Opět pojedeme do Nitry a Tullnu. Nechci vás zahrnout 

termíny, které si asi nezapamatujete a tak je potřeba sledovat naše informační 

nástěnky, které jsou na frekventovaných místech po celém Kyjově. Také bych 

rád upozornil na pátky, kdy je možné žádat o odbornou radu v naší kanceláři, 

k dispozici je odborná knihovna a odborné časopisy. Máme také internetovou 

adresu a webové stránky, kde členové výboru publikují odborné články. 

Vážení přátelé. Každý rok máme VČS naší základní organizace koncem měsíce 

března. Pan Brüch nám nachystá výzdobu a každoročně Zlatici musí nechat 

několik dnů v kanceláři ve vodě a v teple, aby její květy ozdobily a zpříjemnily 

prostředí naší schůze. Zvláštní průběh letošní zimy a rychlý nástup jara způsobil, 

že Zlatice je venku skoro odkvetlá a mnozí už využili teplých a slunečných dnů 

pro práci na svých zahrádkách. Počasí je prostě nevyzpytatelné. Zejména 

v poslední době zažíváme extrémní změny. Povodně, sucha, mírné zimy střídají 

tropické léta. Tak snad ten letošní rok bude pro naše zahrádkářské snažení 

příznivý. 

Děkuji vám za to, že jste si udělali čas a přišli jste na naši členskou schůzi. Děkuji 

vám za připomínky a podněty pro naši další práci.  


